
Notatka ze spotkania w dniu 15 lutego 2018 r. Rady do spraw Kultury przy Prezydencie 

Miasta Suwałk 

 

Spotkanie odbyło się w dniu 15 lutego 2018 r. w sali 146 Urzędu Miejskiego w Suwałkach.  

W spotkaniu nie uczestniczył Prezydent Miasta Suwałk, Czesław Renkiewicz. Spotkanie 

poprowadziła pani Ewa Beata Sidorek, Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Przebieg spotkania: 

 

1. Po przywitaniu zebranych, pani Prezydent przedstawiła działania podjęte w ramach obchodów 

jubileuszu 100-lecia Niepodległości (powołanie komitetów: społecznego i organizacyjnego, 

przygotowanie kalendarium obchodów uwzględniającego udział wszystkich grup społecznych  

i wiekowych). Poinformowała, że kalendarium ma charakter otwarty, wciąż przyjmowane są 

propozycje. Ponadto Miasta Suwałki wystąpiło do Biura Programu Niepodległa o przyznanie 

możliwości używania ogólnopolskiego loga obchodów. Mamy też własne logo opracowane przez 

pana Mieczysława Iwaszkę oraz dyplom stworzony przez panią Halinę Mackiewicz. Trwa konkurs 

skierowany do uczniów na opracowanie wzoru okolicznościowych puzzli. 

2. Pani Prezydent wspomniała również o rozmowie z panem Krzysztofem Skłodowskim, 

historykiem z Muzeum Okręgowego, który opowiadał, że przed wojną społeczność lokalna bardzo 

angażowała się patriotycznie w obchody świąt i rocznic państwowych, zdobiła okna i bramy. Być 

może to dobry pomysł, aby ogłosić konkurs na najpiękniejszą patriotyczną dekorację bramy. 

3. Jako kolejny głos zabrał Maciej Ambrosiewicz, poinformował, że jego stowarzyszenie – 

Augustowsko-Suwalskie Towarzystwo Naukowe planuje aktywnie włączyć się w obchody 

jubileuszu 100-lecia Niepodległości. Złożyło wnioski o dofinansowanie projektu do Miasta 

Suwałki, Marszałka i Ministra Kultury. Projekt zakłada zrealizowanie makiet w różnych ważnych 

dla historii miejscach. Zauważył również, że obecnie niewiele osób uświadamia sobie,  

że po odzyskaniu niepodległości Suwalszczyzna miała znaleźć się w stowarzyszonej Litwie. Może 

warto zorganizować spotkanie z młodzieżą dotyczące alternatywnej historii, gdyby losy 

Suwalszczyzny potoczyły się inaczej. Jest niemiecka książka na ten temat „Niemiecki Poker”. 

Poinformował również, że pisze na ten temat sztukę, gdyby SOK się włączył można by ją 

zrealizować. 

4. Sławomir Filipowicz zaproponował, by również wydarzenia niespecyficzne np. sportowe były 

akcentowane w związku z obchodami jubileuszu 100-lecia niepodległości. 

5. Iwona Danilewicz zaproponowała by włączyć w obchody Młodzieżową Radę Miasta. 

6. Natomiast Maciej Ambrosiewicz zauważył, że właściwie dobrani liderzy (np. Tomasz Organek 

lub Majka Andrejczyk) mogliby pociągnąć za sobą młodzież . 

7. Natalia Bełdyga zaproponowała, by w obchody włączyć harcerstwo. 

8. Pani Prezydent poinformowała, że harcerstwo będzie uczestniczyć w obchodach.  

Ma przygotowany cały program. 

9. Hubert Stojanowski zaproponował by przy okazji 3 maja zorganizować „pocztę lotniczą”  

i przesłać za pomocą balonów z helem życzenia dla Niepodległej. 

10. Natalia Bełdyga zaproponowała natomiast by zaangażować suwalski aeroklub. Samoloty 

mogłyby latać nad Suwałkami z zaczepionymi flagami. 

11. Następnie Ewa Sidorek opowiedziała o działaniach podjętych w ramach obchodów jubileuszu 

300 – lecia Miasta Suwałk, m.in. o pomniku, który ma stanąć na rondzie u zbiegu ulic Reja  

i Piłsudskiego, przedstawiający świętych Romualda i Rocha. 



12. Sławomir Filipowicz zwrócił uwagę na błędy w postaci św. Rocha, który nie był kamedułą, nie 

był żadnym zakonnikiem. Jego atrybuty, to atrybuty pielgrzyma: kapelusz, kij, muszle św. Jakuba. 

Przedstawiany jest też jest z psem, który miał lizać według legendy rany świętego. Zaproponowano 

by pan Sławomir Filipowicz napisał artykuł dotyczący herbu Suwałk. Byłby to bardzo interesujący 

wkład w obchody 300-lecia. 

13. Kolejnym poruszonym tematem były stypendia i nagrody oraz tytuły: Zasłużony dla Miasta 

Suwałk dla Janusza Kopciała i Honorowy Obywatel Suwałk dla Leszka Aleksandra Moczulskiego. 

14. Rada wyraziła poparcie dla tych kandydatur. 

15. Pani Prezydent opowiedziała również o planowanych nowych ulicach w mieście: Andrzeja 

Wajdy, 100-leia Niepodległości, Aleksandry Piłsudskiej. 

16. Maciej Ambrosiewicz przypomniał, że ulicą bez nazwy jest ulica łącząca ul. Reja i Pułaskiego 

na wysokości tzw. łaźni, ale to teren, na którym stał kiedyś obóz, który składał się w istocie  

z 8 obozów. Były tam nawet szkoły obozowe np. szkolące pilotów. Opisany w „Archipelagu Gułag” 

Sołżeńcyna oficer, uciekł właśnie z obozu w Suwałkach. 

17. Ustalono, że najbliższe spotkanie Rady odbędzie się po 20 marca 2018 r. Dokładna data 

zostanie ustalona mailowo. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Sporządziła: J. Sztelmer-Stabińska 

Wydział Kultury, Turystyki i Promocji 

Urząd Miejski Suwałki 

Przewodniczący Rady ds. Kultury 

 

Sławomir Filipowicz 

 

 


